
НА 20-25% 
ПОДОРОЖЧАЛИ 

ХАРЧІ У ЖОВТНІ...

ЧОМУ БІЗНЕС ТІК АЄ У ТІНЬ?

WWW.PSV.ORG.UA№ 42-43 (816-817) / 29 ЖОВТНЯ 2015      22152

ПРОФСПІЛКОВІ ПЕТИЦІЇІТ-БЕЗПЕКА

2

СКАНДАЛ НА  
«БІЛЬШОВИКУ»!

ПРОФСПІЛКУ НЕ 
ПУСКАЮТЬ ЗА 
ПРОХІДНУ 5

8

ТУПЦЮВАННЯ 
НА МІСЦІ.

БОРОТЬБА З 
КОРУПЦІЄЮ -  
В ОБІЦЯНКАХ

ЗАСЛІН ДЛЯ ІНТЕРНЕТ-
ШАХРАЇВ
НА 0,5 МЛРД ГРН ПОСТРАЖДАЛИ 
ВЛАСНИКИ КАРТОК У 2015-МУ  

ЗА ВІДНОВЛЕННЯ САНАТОРНО-
КУРОРТНОГО  ЛІКУВАННЯ  
ЗА  РАХУНОК  СОЦСТРАХУ
       https://petition.president.gov.ua/petition/10961

НТСЕР ТА 
РЕФОРМИ: 

СПРАВЕДЛИВІСТЬ 
ПОНАД УСЕ!

Передплатний 
індекс

ПОСЛУГИ 
ОНЛАЙН
МІНСОЦПОЛІТИКИ ПЕРШИМ ІЗ ДЕРЖВІДОМСТВ 

ПЕРЕВОДИТЬ СВОЇ ПОСЛУГИ В ІНТЕРНЕТ 3

3

2 4



2 ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 42–43

29 жовтня 2015ГОЛОВНЕ

Задекларована владою боротьба з корупцією 
так і залишилась у передвиборних обіцянках. 
Про це красномовно свідчать результати дру-
гої хвилі тематичного опитування бізнесме-

нів щодо стану корупції в державі. Перше дослі-
дження, проведене спільно Transparency 
International Україна, Приватбанком, PwC Україна 
та GfK Ukraine, охоплювало період від жовтня 2014-
го до березня 2015 року. Другий відтинок часу – з 
квітня до вересня поточного року. 

Результати опитування показали, що україн-
ський бізнес практично не помітив позитивних зру-
шень у боротьбі з корупцією. Навпаки, число тих, 
хто досить скептично оцінює «успіхи» влади, збіль-
шилось на 3%. Понад 80% респондентів переконані, 
що ситуація не покращилась. За останні півроку, 
поки тривало дослідження, корупція в країні роз-
квітнула пишним цвітом. А це вагомий привід роз-
чаруватися у методах боротьби з корумпованим 
 середовищем. 

У звітному антирейтингу визначився лідер. До 
слова, надто прогнозований – податкова служба. На 
цьому наголошують 26,7% респондентів. Очевидно, 
з тих, хто стикався зі стилем роботи податківців. 
Прикметно, що державна фіскальна служба фігурує 
у звіті в двох іпостасях: податковій і митній. Сумар-
но кожен третій опитаний підприємець назвав ДФС 
найбільш корумпованим відомством.

Сумна статистика в царині транспорту та зв’язку. 
Третина опитаних вважають, що тут справи з коруп-
цією найгірші. Загалом, половина бізнесменів, що 
взяли участь в опитуванні, не побачили змін на кра-
ще в жодній галузі. Хіба що трохи пожвавилась бо-
ротьба з корупцією в агропромисловому секторі. Та 
це, скоріше, пов’язано з дерегуляцією в галузі, спро-
щенням порядку оформлення документів. 

Український бізнес просто втомився від старої бю-
рократичної системи, а чекати, поки вона зміниться, 
не налаштований. Відтак вимагає від влади не бала-
чок чи порожніх обіцянок, а конкретних і рішучих 
дій та змін. Напередодні місцевих виборів чи не ко-
жен з кандидатів обіцяє «активно й цілеспрямовано» 
викорінювати корупцію на місцях. Тож переможцям 
перегонів слід врахувати результати досліджень 
впливових аналітичних груп. По-перше, аби не по-
вторювати помилки своїх попередників, а по-друге, 
аби віддача від бізнесу була реальною. Адже коруп-
ція вбиває всяке бажання розвивати бізнес в Україні. 

Політолог та керівник Центру «Третій сектор» Ан-
дрій Золотарьов якось запитав одного бізнесмена з 
агропромислової сфери про те, чи беруть там сьогод-
ні хабарі. Відповідь підприємця приголомшила: бе-
руть, причому вдвічі більше, ніж до Майдану.

ЧОМУ БІЗНЕС 
ТІКАЄ У ТІНЬ?

Переважна части-
на підприємців 
продовжує пра-
цювати в тіні та 

видавати зароблене в 
конвертах. Зовсім не 
тому, що бізнесмени не-
свідомі або прагнуть по-
трапити до лави «штраф-
ників». Хоча державна 
фіскальна служба на пів-
мільярда оштрафувала 
підприємців, що видають 
зарплати в конвертах. 
Більше половини з них 
виплачують працівникам 
зарплату з порушенням 
закону. Про це свідчать 
результати перевірок ві-
домства впродовж січня – 
серпня поточного року.

Крім того, було виявле-
но понад 60 тис. найма-
них працівників, які пра-
цювали без укладання 
трудових угод з робото-
давцями. А все через не-
помірне податкове наван-
таження на заробітну 
плату. За цим показни-
ком ми посідаємо п’яте 
місце в світі. Таке лідер-
ство стало причиною 
того, що значна частина 
заробітних плат в Україні 
сплачується в конвертах, 
а доходи громадян зде-
більшого перебувають в 
тіні. На переконання екс-
пертів, підприємці не ба-
чать результатів від 
сплати податків.

Рівень оподаткування у 
нашій державі перевищує 

середній рівень у будь-
якому з регіонів планети, 
включаючи Африку і Ла-
тинську Америку.

За рівнем загального по-
даткового навантаження 
на бізнес Україна посідає 
28-ме місце в світі (за ви-
нятком малих острівних 
держав) згідно з рейтин-
гом Doing Business 2015.

Уряд, під виглядом по-
даткової реформи, пропо-
нує нове збільшення ста-
вок податків. На протива-
гу таким ініціативам гро-
мадські організації, еко-
номісти та підприємці 
пропонують радикальне 
зменшення податків на 
заробітну плату задля 
стимулювання виходу 
економіки з тіні та запро-
вадження податку на роз-
поділений прибуток, аби 
стимулювати залучення 
інвестицій. Тільки запро-
вадження економічних 
стимулів для добровіль-
ного виходу бізнесу з тіні 
забезпечить зростання 
довіри до влади та збіль-
шення ділової активності 
бізнесу й активізації вну-
трішнього ринку. Без цих 
заходів, стверджують 
експерти, відновити еко-
номіку України та знайти 
економічні компенсато-
ри для зменшення наван-
таження на заробітну 
плату шляхом суттєвої 
легалізації бізнесу не-
можливо. 

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

9,8
%

8,5
%

4,9
%

4,1
%

10,6
%

8,6
%

4,1
%

3,7
%

2,7
%

2,7
%

ТУПЦЮВАННЯ 
НА МІСЦІ 

60

Східна

Азія
Європа/

 Ц
ентр

альна Азія

Лати
нсь

ка 

Америка

Близь
кий 

Схід
Країни 

ОЕСР

Південна 

Азія
Африка

Україна
0

10

20

30

40

50

Загальний рівень оподаткування,% від прибутку

РІВЕНЬ  ОПОДАТКУВАННЯ  БІЗНЕСУ 
ЗГІДНО  З  РЕЙТИНГОМ  DOING  BUSINESS  2015

Оподаткування заробітних плат,% від прибутку



ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 42–43  
29 жовтня 2015

3РЕЗОНАНС

Уряд анонсував створення де-
партаментів кіберполіції та за-
хисту економіки у складі 
Націо нальної поліції. Остан-

нім часом ІТ-безпека набуває для пере-
січного українця неабиякого значення. 
Статистика вражає: з початку року в 
Україні зафіксовано понад 20 тисяч не-
законних операцій із платіжними 
картками фізичних осіб, що спричини-
ло збитків на півмільярда гривень. 
Шахраї копіюють дані з банківських 
карток, викрадають готівку з банкома-
тів, встановлюючи спеціальні наклад-
ки, списують кошти з банківських ра-
хунків за допомогою систем дистан-
ційного банківського обслуговування, 
виманюють у користувачів Інтернету 
логіни й паролі до електронних гаман-
ців. Крім того, поширюють віруси та 
шкідливе програмне забезпечення. 
Експерти зазначають, що кіберзлочи-
ни досягли свого піку. 

Покласти край діям хакерів має кі-
берполіція – інспектори та спецаген-
ти. Вони захищатимуть українців від 
злочинців, які прагнуть викрасти 
їхню персональну інформацію, боро-
тимуться з міжнародними терорис-
тичними кіберзлочинами, захищати-
муть права інтелектуальної власнос-
ті. «Наша кіберполіція буде найкра-
щою в Європі та працюватиме спільно 
із західними партнерами», – сподіва-

ється Прем’єр-міністр Арсеній Яце-
нюк. Серед вимог до кандидатів, зо-
крема, – досвід реверс-інжинірингу 
шкідливого програмного забезпечен-
ня та у перехопленні й аналізі мере-
жевого трафіку, розуміння принципів 
мережевої безпеки. А ще – володіння 
англійською та китайською мовами. 
Конкурс охочих долучитися до кібер-
поліції б’є рекорди, що стало несподі-
ванкою навіть для міністра внутріш-
ніх справ Арсена Авакова. 

Вибирати є з кого. З 26 жовтня роз-
почався атестаційний конкурс для 
майбутніх кіберполіцейських, а до 
5 листопада штат поліції має бути 
сформовано. Ймовірно, що до кінця 
року служба запрацює в новому режи-

мі. Дехто вважає створення нового де-
партаменту поспішним кроком. Од-
нак зволікати з цим аж ніяк не можна. 
Останнім часом уряд започаткував 
чимало електронних послуг. Зараз 
можна отримати інформацію про 
власність усіх громадян країни. Га-
рантій, що цим не скористаються зло-
чинці, жодної. Тож протистояти кі-
берзлочинам і запобігати загрозам 
має новий орган. Завдяки технічним 
і професійним можливостям він змо-
же миттєво реагувати на виклики. 
Громадяни матимуть змогу звертати-
ся по допомогу в режимі он-лайн. А чи 
сформує новий підрозділ безпечний 
кібернетичний простір на теренах 
України, покаже час.

ДЕРЖАВНІ 
ПОСЛУГИ – В 

ЕЛЕКТРОННОМУ 
ФОРМАТІ 

Міністерство соціальної політики 
відтепер надаватиме свої послуги 
в електронній формі. Це перше ві-
домство в Україні, яке повністю 

запрацює в електронному форматі. На пор-
талі державних послуг iGov з’явилася нова 
рубрика «Управління праці і соціального за-
хисту населення», у якій перелічено 17 по-
слуг, що надає міністерство. Віднині вони 
доступні в режимі он-лайн. 

З-поміж найпопулярніших послуг – оформ-
лення субсидій на оплату комунальних по-
слуг та отримання допомоги при народжен-
ні дитини. Скориставшись цифровими фор-
мами, зникне потреба особисто ходити по ін-
станціях, вистоювати черги та вислуховува-
ти відмови. До слова, система контролюва-
тиме час обробки заявки й причину відмови. 
Крім того, громадяни отримають на адресу 
електронної пошти кілька запитань, відпо-
віді на які дадуть змогу оцінити якість на-
дання послуг.

Поки що не всі українці зможуть скориста-
тися таким сервісом. Оформлення субсидій 
наразі в тестовому режимі доступне для 
окремих районів столиці, кількох міст Київ-
ської та Черкаської областей. Дніпропетров-
ській області пощастило більше, адже тут 
усі послуги доступні. Розробники обіцяють, 
що незабаром послуги он-лайн діятимуть по 
всій Україні. 

На думку експертів, запровадження такої 
новації – знакова подія у розвитку електро-
нного уряду України. З’явилося перше мініс-
терство, яке поступово перейде до надання 
послуг в електронній формі. Це справді єв-
ропейський підхід. 

Допомога малозабезпеченим, одиноким ма-
терям, опікунам дітей-інвалідів буде доступ-
нішою. Електронний формат істотно приско-
рить час обробки документів. Віднині праців-
никам соцзахисту достатньо лише скопіюва-
ти заявку. На це знадобиться усього п’ять 
хвилин, а не півгодини, як було раніше. 

Представник Міністерства соцполітики Ва-
лерій Бакал пояснив: «Упроваджуючи елек-
тронні послуги, ми насамперед дбаємо про 
людей та інспекторів. Ми економимо час і 
прискорюємо оформлення послуг». Це озна-
чає, що з часом уся Україна, крок за кроком, 
перейде у режим он-лайн. Волонтери, які пра-
цювали для Дніпропетровщини, допоможуть 
іншим регіонам.
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ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

ДЛЯ ІНТЕРНЕТ-ШАХРАЙСТВА 

400  
млрд доларів

втрачає світова економіка 
через кіберзлочини

3300  
анкет

надійшло до МВС  
у перший день набору

30 000 
гривень –

максимальна зарплата 
спецагента

6000 
гривень –

мінімальна зарплата 
інспектора

-

-

КОМЕНТАР

ЗАСЛІН 
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ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛОК:  

16 жовтня у Клубі Кабі-
нету Міністрів відбулося 
засідання Національної 
тристоронньої соціаль-
но-економічної ради, де 
основними питаннями 
для обговорення стали 
реформування податко-
вої системи та системи 
оплати праці.

Вів засідання голова НТСЕР, 
міністр соціальної політики 
України Павло Розенко. На 
засіданні були присутні: від 

профспілкової сторони – Голова 
СПО об’єднань профспілок, Голова 
ФПУ Григорій Осовий, заступники 
Голови ФПУ Сергій Кондрюк, Воло-
димир Саєнко, Сергій Українець, ке-
рівники низки всеукраїнських галу-
зевих профспілкових організацій та 
регіональних профоб’єднань; від 
урядової сторони – віце-прем’єр-
міністр України В’ячеслав Кирилен-
ко, заступник міністра соціальної 
політики Віктор Іванкевич, заступ-

ник міністра фінансів України Ро-
ман Качур; від сторони роботодав-
ців – заступники голови Ради Феде-
рації роботодавців України Олексій 
Мірошниченко та Дмитро Олійник, 
представники підприємств. Також 
у засіданні взяли участь голова Ко-
мітету Верховної Ради України з пи-
тань податкової та митної політики 
Ніна Южаніна, Національний коор-
динатор МОП в Україні Сергій Сав-
чук, представники Адміністрації 
Президента України, Інституту еко-
номіки та прогнозування НАН 
України, Національного інституту 
стратегічних досліджень при Пре-
зидентові України.

Позицію профспілок щодо подат-
кового реформування чітко окресли-
ла голова Всеукраїнської профспілки 
працівників і підприємців торгівлі, 
громадського харчування та послуг 
Тетяна Ясько. На думку профспілок, 
податкове реформування має ґрунту-
ватися на забезпеченні соціальної 
справедливості в оподаткуванні. «На 
сьогодні в Україні проблеми податко-
вої несправедливості та дискриміна-
ції в оподаткуванні трудових доходів 
працівників у вигляді заробітної пла-

ти набули крайньої гостроти, прово-
куючи зростання соціальної нерівно-
сті. Зокрема, розрив між доходами 
багатих і бідних громадян у країні до-
сяг критичного рівня – до 40 разів, що 
становить загрозу національній без-
пеці держави і соціальній стабільнос-
ті. Тому усунення нерівності та забез-
печення уніфікації в підходах до опо-
даткування заробітної плати, порів-
няно з іншими доходами, є вкрай не-
обхідним», – зазначила Тетяна Ясько. 
На переконання профспілок, низька 
заробітна плата та її невиправдана 
диференціація – це основна перешко-
да для розвитку власного національ-
ного товаровиробника, що стримує 
внутрішнє споживання та підвищен-
ня життєвого рівня працюючого на-
селення, ефективну високопродук-
тивну працю.

На засіданні було також ухвалено 
рішення з питання «Про стан і пер-
спективи соціально-економічного 
розвитку України на 2015–2016 роки в 
контексті започаткованих реформ і 
курсу на євроінтеграцію».

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
ФОТО Кирила ЛАТИШЕВА

ДІАЛОГ

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

ПРИВІТАННЯ

РЕФОРМИ МАЮТЬ ҐРУНТУВАТИСЯ 
НА ЗАБЕЗПЕЧЕННІ СОЦІАЛЬНОЇ СПРАВЕДЛИВОСТІ

17 ЖОВТНЯ – ДЕНЬ ПРАЦІВНИКІВ 
ЦЕЛЮЛОЗНО-ПАПЕРОВОЇ 

ПРОМИСЛОВОСТІ

Від імені ЦК Профспілки працівників лісових галу-
зей України вітаю усіх працівників і ветеранів целю-
лозно-паперової промисловості, які на заслуженому 
відпочинку, з професійним святом!

Результати вашої роботи є вагомим внеском у розви-
ток економіки нашої держави, дозволяють гідно пред-
ставляти її на міжнародному рівні. Передові підприєм-
ства целюлозно-паперової промисловості складають 
колективи ПАТ «Київський картонно-паперовий комбі-
нат», ВАТ «Слов’янські шпалери – Корюківська фабри-
ка технічних паперів», ПАТ «Вайдманн – Малинська 
фабрика технічних паперів».

Бажаю вам та вашим сім’ям міцного здоров’я, опти-
мізму, щастя та родинного благополуччя, стабільної 
роботи, наснаги, вагомих трудових досягнень та мирно-
го неба над головою.

З повагою,
Вадим СІБІЛЬОВ,

голова Профспілки працівників лісових 
галузей України

20 ЖОВТНЯ – МІЖНАРОДНИЙ 
ДЕНЬ КУХАРЯ І КУЛІНАРА

Шановні друзі, колеги!
Щиро вітаємо вас із Міжнародним днем кухаря і  

кулінара!
Це не просто професія, багато хто, і цілком справед-

ливо, називають її мистецтвом. Перші кухарі з’явилися 
на землі, безсумнівно, з появою самого людства. Робота 
кухаря вимагає від людини не тільки терпіння. Крім 
цього, необхідні добре здоров’я, освіта і навички. Ово-
лодіти цим мистецтвом самостійно практично немож-
ливо – завжди потрібен приклад і порада людини, яка 
вміє готувати. Багатовіковий, тисячолітній досвід і 
практика в приготуванні їжі зробили це мистецтво над-
звичайно віртуозним. 

Копітка і душевна робота наших кухарів помітна і за-
требувана в усьому світі. Кожна точка громадського 
харчування вправі претендувати на те, що саме вона во-
лодіє найумілішим і найталановитішим кухарем. У 
цьому легко переконатися – достатньо лише відвідати 
це підприємство.

Цього святкового дня ми приєднуємося до привітань 
на адресу всіх кухарів і кулінарів. Бажаємо вам справ-
жніх шедеврів і заслуженої подяки від клієнтів. 
Здоров’я вам і смачного всім вашим шанувальникам!

Тетяна ЯСЬКО,
голова Всеукраїнської профспілки працівників 

і підприємців торгівлі, громадського 
харчування та послуг

25 ЖОВТНЯ – ДЕНЬ 
АВТОМОБІЛІСТА І ДОРОЖНИКА
Шановні працівники автомобільного транспорту і до-

рожнього господарства! Прийміть найщиріші вітання з 
нагоди професійного свята!

Від вашої майстерності, відповідальності та злаго-
дженої роботи залежить успішність функціонування 
всіх галузей вітчизняної економіки, якість пасажир-
ських і вантажних перевезень. Федерація профспілок 
України й надалі обстоюватиме трудові права та соці-
ально-економічні інтереси працівників галузі.

Зичу всім автомобілістам, працівникам автомобіль-
ного транспорту і дорожнього господарства міцного 
здоров’я, щастя, нових трудових успіхів, стабільності 
та добробуту.

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України
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27 жовня із само-
го ранку біля 
прохідної на 
столичному 

заводі «Більшовик» люд-
но. Відповідно до наказу 
голови правління – гене-
рального директора ПАТ 
«НВП «Більшовик», почи-
наючи з 20 жовтня 2015 
року, заборонено вхід на 
територію заводу особам, 
які віднедавна «не є пра-
цівниками підприємства». 
Їхні перепустки вилучені 
або ж анульовані...

Голова первинки «Біль-
шовика» Сергій Бондар-
чук розповідає, що в люто-
му поточного року на по-
сади генерального дирек-
тора та топ-менеджменту 
заводу прийшла нова ко-
манда. Було погоджено 

нову структуру заводу та 
введено новий штатний 
розпис. Як наслідок, понад 
20 осіб скоротили.

«Фактично, люди, що 
проводили реорганізацію 
на підприємстві та вводи-
ли нову структуру і новий 
штатний розпис, поруши-
ли і Кодекс законів про 
працю, і Закон «Про профе-
сійні спілки...». У зв’язку з 
цим відбулися збори тру-
дового колективу, за рі-
шенням яких міський ко-
мітет профспілки підготу-
вав документи і направив 
їх до Окружного адміні-
стративного суду м. Києва. 

Ми також подали до 
Солом’янського районного 
суду м. Києва два позови: 
перший – на відміну вве-
дення нової структури під-
приємства та нового штат-
ного розпису, а другий – на 
скасування наказів про 
скорочення та звільнення 
працівників, – розповідає 
Сергій Бондарчук. – Біль-
ше того, ми апелювали до 
Фонду державного майна 
України, як до власника, 
адже підприємство перебу-
ває в його управлінні, всі 
100% акцій. Наразі у ФДМУ 
триває службове розсліду-
вання із цього питання».

Питанням «Більшови-
ка», за словами Сергія 
Бондарчука, нині також 
займається Комітет Верхо-
вної Ради з питань запобі-
гання і протидії корупції 
Єгора Соболєва, який на-
правив запити Прем’єр-
міністру, Генеральному 
прокурору і керівнику 
ФДМУ.

Перше засідання в 
Окружному адміністра-
тивному суді м. Києва за-
плановане на 29 жовтня. 

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
ФОТО  

Кирила ЛАТИШЕВА

«БІЛЬШОВИК»:  
ЗБЕРЕЖЕМО ПРОМИСЛОВОГО ГІГАНТА!

Комітет профспілок 
ПАТ «НВП «Більшо-
вик» б’є на сполох: за 
словами голови 
профспілки Сергія 
Бондарчука, понад 20 
спеціалістів, які за-
ймали ключові поса-
ди на підприємстві, 
підпали під скоро-
чення з порушенням 
усіх норм законів – 
без погодження з 
профспілкою. Що 
відбувається на 
«Більшовику» та як 
відстоюють власні 
права заводчани, 
з’ясовували «ПВ».
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1 ЛИСТОПАДА – 
ДЕНЬ ПРАЦІВНИКА 

СОЦІАЛЬНОЇ СФЕРИ
Шановні спілчани!

Прийміть сердечні вітання з нагоди Дня працівника 
соціальної сфери!

Соціальні працівники – це люди, які за покликом сер-
ця виконують важливу, суспільно значиму роботу, на-
дають допомогу, піклуються й вирішують проблеми 
тих, хто особливо цього потребує: пенсіонерів, сиріт, 
людей з обмеженими можливостями і всіх, хто потра-
пив у складні життєві обставини.

Шановні працівники соціальної сфери! Сьогодні, 
коли наша країна переживає важкі випробування, від 
вас залежить доля тисяч наших співгромадян. Ви опіку-
єтесь тими, хто змушений був полишити свої домівки, 
надаєте підтримку сім’ям учасників бойових дій. При-
йміть низький уклін та щирі слова подяки за вашу що-
денну самовіддану, відповідальну працю, чуйність і 
професіоналізм, доброту й оптимізм, який ви вселяєте у 
людей.

Бажаю вам і вашим родинам миру, життєвої наснаги, 
міцного здоров’я, добробуту та здійснення найзапові-
тніших мрій!

З глибокою повагою,
Григорій ОСОВИЙ,

Голова Федерації профспілок України

Шановні члени профспілки!
Прийміть щирі вітання з Днем працівника соціаль-

ної сфери!
Соціальні працівники – це особливі люди, які за по-

кликом душі обрали свою професію, свою справу жит-
тя: надавати підтримку і захист тим, хто цього най-
більше потребує в нашому суспільстві. Вони несуть 
нелегку гуманістичну місію, допомагаючи тим грома-
дянам нашої держави, до яких доля не була ласкавою, 
для яких саме вони дуже часто виступають єдиною 
опорою, допомогою і розрадою. Тому немає сумніву, 
шановні працівники соціальної сфери, що властивий 
вам високий моральний та професійний потенціал і 
надалі слугуватиме інтересам соціально незахищених 
громадян України. 

Від імені ЦК Профспілки працівників державних 
установ України щиро дякую вам за чуйність та ще-
дрість душі і вірю: ми з вами єдині у прагненні соціаль-
ної справедливості, людяності, добра, у бажанні, щоб 
члени нашої профспілки, як і всі громадяни України, 
мали гідну роботу та гідне життя.

Тетяна НІКІТІНА,
голова Профспілки працівників державних 

установ України

Шановні працівники соціальної сфери!
Прийміть наші щирі вітання з вашим професійним 

святом.
Щиро дякуємо вам за добросовісну працю, доброту і 

готовність прийти на допомогу. Нехай ваша благород-
на праця приносить вам задоволення і заслужену по-
вагу тих, кому ви віддаєте своє душевне тепло. Ви-
словлюємо впевненість, що й надалі високі людські 
якості, самовідданість, притаманні вам, дозволять 
бути надійною гарантією соціального захисту людей.

Бажаємо вам і вашим близьким доброго здоров’я, 
щастя, сімейного достатку, душевних щедрот та 
успіхів.

З повагою,
Володимир ТЬОТКІН,

голова Профспілки працівників соціальної 
сфери України
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11 вересня у студії 
ПАТ «Укртелеком» 
Профспілка праців-
ників зв’язку України 
разом із Центральним 
державним архівом 
громадських об’єд-
нань (ЦДАГО) Украї-
ни провели семінар з 
питань налагодження 
діловодних процесів 
у роботі профспілко-
вих організацій (орга-
нізаційних ланок) 
Профспілки праців-
ників зв’язку України.

Як інформують 
Профспілка пра-
цівників зв’язку 
та Центральний 

державний архів громад-
ських об’єднань, у роботі 
семінару взяли участь 
представники архіву – 
директор Ольга Бажан, її 
заступник Тамара Краса-
віна, завідувач сектору 
відділу формування На-
ціонального архівного 
фонду і діловодства 
 Наталія Бабіна.
Учасники семінару обго-
ворили в режимі відеокон-
ференції питання розро-
блення основних докумен-
тів, які регламентують ро-
боту з документами – ін-
струкції з діловодства та 
номенклатури справ.
Відкриваючи семінар, го-
лова Профспілки праців-
ників зв’язку України 
Микола Стародуб наго-
лосив на важливості ор-
ганізації належної робо-
ти з документами у проф-
спілковій ланці 
будь-якого рів-
ня задля збере-
ження докумен-
тальної спад-
щини профспіл-
кового руху для 
майбутніх поко-
лінь. Він також 
розповів про до-
свід упрова-

дження нормативних ви-
мог у веденні діловод-
ства в діяльності ЦК 
профспілки та плідну 
співпрацю в цьому на-
прямі з ЦДАГО України.
Ольга Бажан представи-
ла учасникам заходу за-
значений архів та його 
фонди, наголосивши, що 
ЦДАГО на сьогодні – єди-
на державна установа, де 
зберігаються документи 
Національного архівного 
фонду із суспільно-полі-
тичної історії України, 
що були створені й продо-
вжують створюватися в 
процесі діяльності гро-
мадських об’єднань, ру-
хів та політичних партій. 
Вона також акцентувала 
увагу присутніх на тому, 
що дотримання вимог 
чинних нормативних ак-
тів у справі ведення по-
точного діловодства є на-
дійним підґрунтям для 
забезпечення збереження 
документального надбан-
ня професійних об’єд нань 
громадян та якісного фор-
мування Національного 
архівного  фонду.
На необхідності розроб-
лення у кожній профор-
ганізації індивідуальної 
інструкції з діловодства 
та зведеної номенклату-
ри справ наголосила На-
талія Бабіна.
Представники організа-
ційних ланок профспілки 
долучилися до обговорен-
ня тематики семінару. 
Дискусія розгорнулась 
навколо питання щодо 
обов’язковості індивіду-
ального характеру пакета 
документів з організації 
діловодства для кожної 

організації, тоді 
як існують при-
мірні або типові 
інструкції з діло-
водства та но-
менклатури 
справ, що мо-
жуть бути вико-
ристані у повсяк-
денній роботі з 
документами. 

ЗБЕРЕЖЕННЯ 
ДОКУМЕНТАЛЬНОЇ 
СПАДЩИНИ -  
У ПРІОРИТЕТІ

Як повідомляє відділ студент-
ської молоді ЦК профспілки 
освітян, понад 130 учасників 
– голови профкомів, їхні за-

ступники, актив ППОС 
вищих навчальних за-
кладів різних областей 
України зібралися у сту-
дентській столиці – Хар-
кові для обговорення ак-
туальних питань соці-
ально-економічного ста-
новища молоді та шля-
хів його поліпшення.

Урочистого тону від-
криттю школи надали 
привітання від голови 
Профспілки працівників 
освіти і науки України 
Георгія Труханова, його 
заступника Сергія Рома-
нюка, голови Харків-
ської обласної організа-
ції профспілки Лідії Ду-

луб, ві це-президентів АПОСу, голів 
проф комів провідних вишів Харкова.

Загалом програма Всеукраїнської 
школи студентського проф лідера 

була розрахована на 
кілька днів. Протягом 
навчання очільники 
студентських первинок 
обговорили проблеми, 
плани та перспективи 
молодіжного профспіл-
кового руху України, 
взяли участь у тренін-
гах, семінарах, прослу-
хали відкриті лекції.

Молоді й креативні 
профлідери активно 
аналізували, обговорю-
вали, презентували 
свої думки та ідеї щодо 
подальших кроків у 
становленні профспіл-
кового молодіжного 
руху. 

5 жовтня відбулося за-
сідання Науково-ме-
тодичної ради ФПУ під 
головуванням Віталія 
Дубіля, голови Науко-
во-методичної ради 
ФПУ, голови Дніпро-
петровського об’єд-
нання профспілок.

За інформацією Де-
партаменту проф-
спілкового руху та 
зв’язків з громад-

ськими організаціями, у 
засіданні взяли участь 
члени ради, а також за-
ступник Голови ФПУ Єв-
ген Драп’ятий, заступник 

директора з навчальної 
роботи Дніпропетровсько-
го ЗНМЦ Ніна Кушнірен-
ко, кандидат історичних 
наук Ярослав Бондарчук.
На порядку денному – під-
сумки навчання проф-
спілкових працівників та 
активістів у 2014/15 на-

вчальному році та завдан-
ня на 2015/16 навчальний 
рік; стан реалізації дан-
сько-українського проек-
ту «Посилення внеску 
профспілок у забезпечен-
ня гідної праці, захисту 
прав працівників та демо-
кратизацію в Україні»; 

презентація монографії 
«Документи профспілок 
як джерело вивчення ста-
новлення системи соці-
ально-трудових відносин 
незалежної України».
Науково-методична рада 
ФПУ схвалила Рекоменда-
ції з організації навчання 
на новий навчальний пе-
ріод та затвердила низку 
навчальних програм: 
«Основні принципи проф-
спілкового руху в Украї-
ні», «Основи профспілко-
вої діяльності», «Молодь і 
профспілки», «Економіч-
ний аналіз діяльності під-
приємства в період роз-
робки колдоговору» тощо.

СЕМІНАР

МОЛОДЬ

НАУКОВО-МЕТОДИЧНА РАДА

 ЯК ПОЛІПШИТИ СОЦІАЛЬНО-
ЕКОНОМІЧНЕ СТАНОВИЩЕ МОЛОДІ?

ПІДСУМКИ ТА НОВІ ЗАВДАННЯ 
ПРОФСПІЛКОВОГО НАВЧАННЯ

-
-

-

-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

З початку 
ХХ ст. до 

сьогодення  
зберігаються 
документи в  
архіві ЦДАГО

ЦК Профспілки праців-
ників освіти і науки 
України спільно з Асо-
ціацією правозахисних 
організаторів студентів 
України, Харківською 
обласною організацією 
профспілки та за під-
тримки Міністерства 
молоді та спорту Украї-
ни з 30 вересня до 
3 жовтня проводили 
Всеукраїнську школу 
студентського проф-
спілкового лідера «Сту-
дентський профспілко-
вий рух в умовах зміни 
освітнього простору: 
виклики сьогодення».
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У Федерації профспілок Кі-
ровоградської області від-
булися збори профактиву 
бюджетної галузі та пред-
ставників виконавчої влади 
для проведення консульта-
цій щодо з’ясу вання ситуації 
з фінансуванням галузі в по-
точному році. Голова ФПО 
Максим Баланенко зазна-
чив, що збори проводяться в 
рамках заходів з нагоди Дня 
дій за гідну працю.

На жаль, Україна ще да-
лека від ознак гідної 
праці. Перетворення, 
що відбулися в останні 

півтора року в нашій державі, 
особливо щодо зайнятості, 
зарплати і реальних доходів, 
важко назвати позитивними. 
Так, рівень безробіття сягає 
9,6%, довгоочікуване протя-
гом двох років і буквально ви-
борене профспілками підви-
щення з 1 вересня розміру мі-
німальної зарплати на 13% не 

компенсує навіть п’ятої части-
ни інфляційного знецінення 
доходів громадян. Зросли бор-
ги із зарплати, майже полови-
на якої виплачується за тіньо-
вими схемами. Кожен другий 
пенсіонер отримує пенсію, 
нижчу за межу бідності. Ана-
логічна ситуація склалася в 
області. Одним словом, праця 
українця дуже далека від гід-
ної. Сьогодні більшість раді-
ють будь-якій праці, аби мати 
хоч якийсь заробіток. 

В обласних зборах профспіл-
кового активу взяли участь 
представники влади. Зокре-
ма, директор департаменту 
фінансів ОДА Сергій Шере-
мет запевнив бюджетників, 
що до кінця року вони будуть 
із зарплатою. Прийнято звер-
нення до облдержадміністра-
ції щодо забезпечення гаран-
тій з оплати праці працівни-
кам бюджетної галузі.

Прес-центр ФПО

ГІДНА ПРАЦЯ: ТЕОРІЯ І РЕАЛЬНІСТЬ
КІРОВОГРАДЩИНА

РЕГІОНИ

У рамках заходів з нагоди 
Дня дій за гідну працю Київ-
ська міська рада профспілок 
провела виїзну консульта-
тивну нараду щодо змін зако-
нодавства про працю та пен-
сійного забезпечення для 
членів профспілки Лівобе-
режного поштамту УДППЗ 
«Укрпошта» Київської міської 
профспілки працівників 
зв’язку (голова Надія Нефьо-
дова) за участю представни-
ків Головного управління 
Державної служби з питань 
праці в Київській області, Го-
ловного управління Пенсій-
ного фонду у м. Києві, кре-
дитної спілки «Профспілкова 
скарбниця» та провідних 
спеціалістів міськпрофради.

Під час засідання заступник 
голови міськпрофради 
Олена Панова розповіла 
про співпрацю з органами 

виконавчої влади та роботодавця-
ми. Заступник начальника ГУ Пен-
сійного фонду у м. Києві Світлана 
Глущенко поінформувала про по-
рядок підвищення пенсій з 
01.09.2015, перспективи запрова-
дження електронного документо-
обігу, модернізації пенсійної сис-
теми, зокрема централізації та 
призначення пенсій. Фахівці фон-
ду повідомили присутнім про ро-
боту веб-порталу, що надає можли-
вість громадянам зручно й опера-
тивно взаємодіяти з установою, 
дистанційно отримувати послуги, 
які раніше потребували особисто-
го звернення до управлінь фонду. 
Працівники поштамту цікавилися 
питаннями перерахунку пенсій 
працюючим пенсіонерам, перева-
гами та недоліками дострокового 
виходу на пенсію, варіантами на-

рахування пенсій, роботою ново-
створеного веб-порталу та ін.

Заступник начальника ГУ 
Держ праці в Київській області 
Владислав Андрієнко зосередив 
увагу присутніх на змінах та допо-
вненнях у трудовому законодав-
стві, а також функціях, які викону-
ватиме в майбутньому новостворе-
на Державна служба з питань 
 праці.

Голова правління кредитної 
спілки «Профспілкова скарбни-
ця» Тетяна Орисенко розповіла 
про нові послуги та акції КС, від-
соткові ставки при наданні креди-
тів та ін.

Учасники засідання подякува-
ли профспілкам за підтримку та 
висловили побажання проводити 
такі наради й надалі, адже вони 
допомагають оперативно реагува-
ти на проблеми, що потребують 
невідкладного вирішення.

Тетяна РУБАН, «ПВ»

Питання захисту трудових, соціально-еконо-
мічних прав та інтересів спілчан перебувають 
у центрі уваги Хмельницького обкому проф-
спілки працівників держустанов. 

На ХХVІІ обласній звітно-
виборній конференції, зо-
крема в доповіді голови 
Надії Лисик, виступах де-

легатів, зазначалося, що обком, 
міськком, міськрайком, райкоми, 
профкоми держустанов спрямову-
вали зусилля на вдосконалення 
форм і методів своєї роботи, зокре-
ма здійснення комплексу заходів для налагодження діалогу 
в трудових колективах держустанов відповідно до ЗУ «Про 
соціальний діалог в Україні», «Про колективні договори і 
угоди», регулювання соціально-трудових відносин на місце-
вому рівні, що сприяло посиленню трудового захисту держ-
службовців, посадових осіб місцевого самоврядування, не-
зважаючи на важкий фінансово-економічний стан в державі.
Заслуговує на увагу діяльність профспілкових формувань 
у сфері зайнятості працівників, організації культурно-ма-
сової роботи та розвитку спорту. За рахунок профспілко-
вих коштів на оздоровлення спілчан та їхніх дітей було ви-
користано 115,6 тис. грн, матеріальну допомогу та проф-
спілкові виплати – 1706,3 тис. грн. Традиційними стали ці-
каві туристичні поїздки, вшанування людей праці, прове-
дення вечорів відпочинку, привітання з професійними свя-
тами та ювілеями, участь у спартакіадах держслужбовців 
тощо. Крім того, профорганізації надавали посильну допо-
могу рідній українській армії, а також сім’ям загиблих за 
незалежність нашої держави на суму понад 200 тис. грн.
І доповідач, і промовці не оминали недоліків та упущень 
в роботі. Це, зокрема, пасивність, низька виконавська дис-
ципліна, правова та соціальна незахищеність профліде-
рів, а також залежність голів профкомів від керівників. 
Потребує подальшого вдосконалення механізм укладан-
ня колдоговорів і контроль за їх виконанням. Через фінан-
сову кризу не вдалося вирішити низку соціально-еконо-
мічних питань. Недостатньо активною є робота постійних 
комісій, Молодіжної ради.
У роботі конференції взяв участь і виступив заступник го-
лови Центрального комітету Профспілки працівників 
держустанов України Юрій Піжук. Конференція затвер-
дила новий склад обкому та ревізійної комісії. А головою 
обласної організації профспілки обрано Надію Лисик.

Валерій МАРЦЕНЮК

КОЖНА ЛЮДИНА – НА ВИДНОТІ

ХМЕЛЬНИЧЧИНА

КИЇВ

ПРО «ГАРЯЧІ» ТА 
ІНШІ ПИТАННЯ…

У ЛІВОБЕРЕЖНОМУ ПОШТАМТІ ОБГОВОРИЛИ ПИТАННЯ ПЕНСІЙНОГО 
ТА ТРУДОВОГО ЗАКОНОДАВСТВА

115,6 
тис. грн
Оздоровлення 

спілчан  
і їхніх дітей 

1706,3 
тис. грн
Матеріальна 
допомога і 

профспілкові 
виплати 

200 
тис. грн

Допомога  
армії і сім’ям 

загиблих 
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У ВІЛЬНОМУ ПОЛЬОТІ

Наприкінці вересня уряд по-
відомив про запровадження 
«вільних», тобто нерегульова-
них, цін на деякі категорії про-
дуктів. До цієї категорії ввій-
шли молочна продукція, м’ясо, 
кукурудза, сухе молоко, олія 
та ще низка продуктів. Закон 
про вільні ціни почне діяти з 
листопада і триватиме по чер-
вень 2016 року. Експерти ствер-
джують, що більшість харчів, 
що підпадають під новий про-
ект, подорожчають не набага-
то. Та це пов’язано виключно з 
гарним нинішнім урожаєм. 
Аналітики передбачають під-
вищення на 5–7%. Точно не 
буде дефіциту круп та вершко-
вого масла, оскільки ці продук-
ти зараз представлені з над-
лишком. Не мають подорожча-
ти макаронні вироби, бо їх іще 
з весни продають за явно зави-
щеною вартістю.

А от молочна продукція і 
м’ясо в найближчому майбут-
ньому потраплять до «делікате-
сів». І якщо молочку українці 
завжди купували навіть у кри-
зу, тепер вона може виявитися 
багатьом не по кишені, не кажу-
чи вже про м’ясну продукцію. 

Річ у тім, що з початку 
року значно подорожчав 
корм, тож багатьом 
фермерським госпо-
дарствам і підпри-
ємствам довелося 
скоротити 
поголів’я. Тим 
часом яловичи-
на і свинина 
здорожчали 
цього місяця, і 
не виключено, 
що до кінця 
року не буде но-
вого витка цін. 
Кілограм свинини 
(лопатка) зараз ко-
штує близько 85 гри-
вень, у грудні, напере-
додні свят, за кіло будуть 
просити не менше ста гри-
вень. На базарах нині сир прода-
ють по 38–40 гривень за кіло-
грам, незабаром ціна може під-
скочити до 45, а то й 50 гривень.

Через підвищення тарифів на 
електроенергію майже всі гру-
пи продуктів харчування потра-
пляють під здорожчання. Екс-
перти вкотре відзначають дефі-
цит гречки. Спершу вона різко 
подорожчає, а через кілька тиж-
нів і зовсім зникне з прилавків 
магазинів.

Сезон овочів добігає кінця, 
тож ближче до грудня ціни зле-
тять щонайменше на 50%. Такі 
прогнози чуємо від аграріїв, які 
розуміють, що насправді відбу-
вається в Україні. В овочевій 
групі першими подорожчають 
морква і капуста, потім карто-
пля. Аграрії кажуть – цього 
року паливо надто дороге, щоб 
возити овочі на далекі відстані. 

З початку жовтня 
ціни на овочі поча-

ли стрімко зроста-
ти. За моркву подеку-

ди вже треба заплати-
ти більш як 10 гривень, 

картопля обходиться у 7 
гривень, буряк та капуста – у 

вісім. Урожай картоплі цього-
річ невисокий, відтак наш «дру-
гий» хліб подорожчає уже на по-
чатку грудня.

Та коли говорити про вста-
новлення цін на продукти, ка-
жуть експерти, не можна ігно-
рувати питання платоспромож-
ного попиту. Уряд має збагнути, 
що у населення обмаль грошей, 
щоб можна було масово підви-
щувати вартість соціально важ-
ливих продуктів. Не виключе-

но, що саме низька купівельна 
спроможність обмежить цінові 
апетити виробників і торговель-
них організацій. 

СВИНІ НЕ ВИННІ

Українці на межі відмови від 
м’яса. Про це заявляють експер-
ти. І річ не лише в подорожчан-
ні. Ймовірно, Україна от-от уві-
йде до списку країн, із яких буде 
заборонено експорт м’яса та на-
півфабрикатів. Усе через спалах 
африканської чуми. Саме через 
неї може знизитися вартість 
свинини, запевняють аграрії. 
Фахівці санітарно-епідеміоло-
гічної служби переконують, що 
збудник цієї хвороби не стано-

Ініціатива уряду підвищити соціальні виплати призвела не 
до покращення життя українців, а до нового стрибка цін на 
найнеобхідніші товари і продукти. Якщо виплати підвищи-
ли на 13%, то харчі вже у жовтні подорожчали на 20–25%. 
Це означає, що населення економитиме на їжі. Хоча за 
останній рік наші співвітчизники дійшли до такого рівня 
економії, що при черговому подорожчанні вони зможуть 
дозволити собі тільки хліб та крупи, а рибу, м’ясо і навіть 
овочі вважатимуть делікатесами. До яких психологічних 
меж можуть підвищуватися ціни, «Профспілкові вісті» 
з’ясовували, посилаючись на оцінки експертів.

Олександр ШПИЧАК,   
-

-

СЕЗОННЕ ПАДІННЯ 
РІВНЯ ЖИТТЯ

У 
ВАРТІСТЬ ТО-

ВАРІВ ТРИВАЛОГО 
СПОЖИВАННЯ ЗАКЛАДЕ-

НО КУРС ЗНАЧНО ВИЩЕ 22 
ГРИВЕНЬ ЗА ДОЛАР. ІНОДІ ЦЕЙ 
ПОКАЗНИК СЯГАЄ 35–38 ГРИ-

ВЕНЬ ЗА ДОЛАР. 
НАЙПРОБЛЕМНІШИМИ ПРО-

ДУКТАМИ ДЛЯ УКРАЇНЦІВ 
ДО КІНЦЯ РОКУ БУДУТЬ 

ГРЕЧКА ТА ЦУКОР.
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Олег УСТЕНКО, 

-

-
-

-
-

Марія КОЛЕСНИК,   
-

-

-

-

Аліна ЖАРКО,   
-

-

-
-

КОМЕНТАР
На 45%  
ЗРОСЛИ ЦІНИ НА 
ОВОЧІ ТА ФРУКТИ 
У ЖОВТНІ.

Володимир САЄНКО, 
заступник Голови Федерації 

профспілок України

Прогнозоване економістами осін-
нє подорожчання харчів найбільше 
вдарить по простому працівникові. 
Політика уряду щодо «відпускання 
цін у вільне плавання» ще більше за-
гострить і так непросту ситуацію в 
країні. Позиція профспілок у цьому 
питанні як була, так і залишається 
непорушною. Насамперед потрібно 
провести індексацію зарплат та пен-
сій, підвищити розмір мінімальної 
заробітної плати, привести прожит-
ковий мінімум у відповідність до ре-
альності, а також повністю виплати-
ти заборгованість із заробітної плати.

Як відомо, зараз триває національ-
ний колективний трудовий спір між 
СПО об’єднань профспілок та Кабіне-
том Міністрів України. Ми отримали 
звернення від уповноваженого пред-
ставника інтересів Кабміну міністра 
соціальної політики Павла Розенка 
щодо зняття з реєстрації Вимоги I у 
зв’язку з прийняттям Верховною Ра-
дою України законодавчих змін щодо 
підвищення з 1 вересня ц.р. на 13,1% 
(1378 грн) розмірів мінімальних дер-
жавних стандартів та гарантій. Пере-
важна більшість членів СПО об’єд-
нань профспілок зазначила, що таке 
підвищення не задовольняє вимогу 
профспілок у частині компенсації ін-
фляційного знецінення у 2014–2015 ро-
ках доходів громадян.

Наша позиція категорична – не по-
годжувати пропозицію Мінсоцполіти-
ки щодо задоволення та зняття з реє-
страції Вимоги I. Варто звернути увагу, 
що заборгованість із заробітних плат 
становить майже 2 мільярди гривень. 
На деяких підприємствах люди не 
отримують зарплату більше 5 місяців. 

Радимо згадати про існування Ан-
тимонопольного комітету України, 
прямі функції якого – викривати та 
боротися з картельними змовами ве-
ликих корпорацій. У супермаркетах 
на товари першої необхідності що-
тижня ціни підвищують на 7–12%.

вить жодної загрози людсько-
му організму. Навіть якщо 
людина доглядає за інфікова-
ними тваринами чи з’їла шма-
ток м’яса без належної терміч-
ної обробки, ризик захворіти 
на АЧС – мінімальний. 

Однак паніка зробила свою 
справу. Триває масовий забій 
тварин. Спрогнозувати, як 
розвиватиметься ситуація із 
поголів’ям свиней, не беруть-
ся навіть аналітики ринку і 
кажуть, що цей ринок – надто 
гнучкий і залежить насампе-
ред від платоспроможного 
 попиту. 

Якщо населення все-таки 
остерігатиметься купувати 
свинину, зросте споживання 
м’яса птиці та яловичини. І те, 

й інше до кінця року подорож-
чає мінімум на 5%. Ціни на 
курятину зростатимуть за ра-
хунок підвищення попиту. 
Поки що це найдешевший вид 
м’яса, хоча ціна на нього і так 
зростає місяць у місяць. Крім 
того, на подорожчання м’яса 
птиці вплине і здорожчання 
кормів та електроенергії. 

Вартість яловичини теж не 
стоятиме на місці. Ціни пі-
дуть угору, адже в Україні 
вже зараз відчувається дефі-
цит худоби, чисельність 
поголів’я ВРХ невпинно ско-
рочується. Єдине, що може 
стримати стрибок цін на яло-
вичину, – це низька купівель-
на спроможність населення. 
Українці вже зараз купують її 
менше, а отже, і менше спожи-
вають м’ясних продуктів че-
рез дорожнечу. Нове підви-
щення цін може призвести до 
появи такого поняття, як 
«м’ясо лише на великі свята». 
Тобто на Великдень чи Новий 
рік. Нині кілограм телятини 
коштує не менше ста гривень, 
свинини – 80 гривень, але вже 
в листопаді все зміниться, 
хоча і зараз покупців на м’ясо 
майже не залишилося. Аналі-
тики аграрного ринку ствер-
джують, що перед новорічни-
ми святами українці купува-
тимуть м’ясо по 120 гривень за 
кілограм. Зараз фермери зда-
ють м’ясо майже безкоштовно 
– комбікорм подорожчав, тож 
можливостей вирощувати ко-
рів і свиней – обмаль. Аби 
утриматися на плаву, ферме-
ри розпродують м’ясо, та до 
магазинів воно надходить із 
відчутною накруткою. Пере-
купники пояснюють це дефі-
цитом. Та пересічним україн-
цям від цього не легше. За та-
кого стану справ їжа стане 
надто дорогим задоволенням. 
І не тільки м’ясо, яйця та мо-

лочка, адже ціни практично 
на всі харчі поповзуть угору. 
Уряд пояснюватиме це здо-
рожчанням електроенергії, 
кормів для птиці й худоби, се-
зонним фактором. А ще – не-
обхідністю бодай трохи затяг-
нути паски.

ЗАПАСАЙСЯ, ХТО 
МОЖЕ 

Пересічні українці вже дав-
но збагнули, що довіряти уря-
ду, котрий однією рукою дає 
милостиню у 13% підвищення 
соціальних виплат, а другою 
спонукає до злиденного жит-
тя, не варто. І вирішили, що 
найліпша альтернатива осін-
ньому подорожчанню продук-
тів – покладатися лише на 
себе. Відтак почали робити  
запаси.

Населення скуповує овочі, 
поки ціна не стала двознач-
ною, деякі види круп, сіль, 
олію, цукор. До речі, останній 
відчутно подорожчав. В уряді 
запевняли, що цукор буде до-
рогий лише влітку, коли укра-
їнці варять джеми та готують 
солодку консервацію на зиму. 
Однак час заготовок минув, а 
цукор продовжує дорожчати. 
«Ваговий» коштує 12 гривень 
за кілограм, фасований – 14–15 
гривень. І це ще не межа. Не-
вдовзі обсяги виробництва цу-
кру в Україні скоротяться 
приблизно на 40%, і це одно-
значно сприятиме черговому 
стрибку цін. Утім, урядовці 
запевняють, що це трапиться 
не раніше січня наступного 
року.

Експерти настійно радять 
запасатися другим «хлібом» 
– картоплею, поки вона ко-
штує не більше п’яти гривень 
за кіло. Через девальвацію 
гривні аграрні компанії не 

змогли закупити достатню 
кількість посівного матеріа-
лу, тож наприкінці місяця 
практично всі овочі різко по-
дорожчають. 

Поки відносно дешевим за-
лишається буряк, а от цибуля 
і морква вже відчутно подо-
рожчали і «перевалили» за 10 
гривень. Аналітики заклика-
ють громадян запасатися про-
дуктами харчування з трива-
лим терміном зберігання. 
Адже чергове підвищення цін 
торкнеться харчів усіх груп, 
попри запевнення урядовців, 
що ціни стабілізуються. На-
род уже звик: щоразу після 
підвищення пенсій і зарплат 
ціни на продукти помітно 
зростають услід за комуналь-
ними тарифами.

Навіть після того, як збір 
урожаю закінчиться, вартість 
овочів неухильно повзтиме 
догори. Про фрукти можна 
сказати те саме. «Вітчизняне» 
яблуко нині коштує близько 
15 гривень за кілограм. Укра-
їнський виробник, кажуть екс-
перти, й далі підвищуватиме 
ціни, «відштовхуючись» від 
вартості імпортних фруктів. 
Ті, своєю чергою, подорожча-
ли через зростання курсу до-
лара. У цій групі товарів уже 
встановлено своєрідний ціно-
вий рекорд. Щойно вітчизняні 
запаси скінчаться, на прилав-
ках з’явиться закордонний то-
вар. І буде він таким самим 
дорогим, як і навесні – із три-
значними показниками на 
цінниках.

Звісно, поради експертів 
щодо запасів на зиму цінні й 
корисні. Якби не одне «але». 
Через брак грошей люди зде-
більшого витрачають їх на 
першочергові потреби, не ма-
ючи змоги створювати запаси 
на потім, на пізніше, коли 
буде «ще дорожче».

42,2% 
ДОДАВ У ЦІНІ 
БОРЩОВИЙ 
НАБІР.

Раїса ЧИРВА
profvisti@ukr.net
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Хотілося б звернути увагу на 
одну важливу обставину: ситу-
ація, що склалася нині в Украї-
ні, і ситуація, що склалася у 
профспілковому русі, суттєво 
відрізняється від того, що ми 
мали 2-3 чи 5 років тому.

Цей проект є незамінним на-
вчальним проектом за звичай-
них умов, сьогодні, коли ситуа-
ція у країні є не просто кризо-

вою, а в якихось моментах патовою, 
важливим, на мою думку, є певна ко-

рекція проекту та реалізація в його 
рамках низки менших, але більш кон-
кретних завдань, що мають більшу 
прив’язку до сьогодення. Час, на жаль, 
диктує свої умови, і ми не маємо права 
їх не враховувати. Саме тому недостат-
ньо просто залучити до навчання зна-
чну кількість профспілкових активіс-
тів, а в наслідку залучити нових членів 
профспілки та створити нові профспіл-
кові організації. Пріоритетним має 
бути не лише відновлення втрачених 
позицій, збільшення кількості членів 
профспілки, а й формування нової стра-

тегії профспілкової мотивації, запи-
тання – навіщо вступати до профспіл-
ки? – взагалі не повинно виникати. 
Важливим моментом і відверто наболі-
лим є профспілкова розпорошеність. 
Кожному має бути зрозуміло, що проф-
спілка має бути сильною і згуртова-
ною, можливим варіантом є ініціюван-
ня об’єднання близьких за духом та ви-
дом діяльності профспілок.

Олександр СІЛЬНІЦЬКИЙ,
учасник третьої групи

дансько-українського проекту

На початку жовтня на базі 
Харківського соціально-
економічного інституту в 
рамках реалізації дансько-
українського проекту було 
організовано тренінг для 
групи профспілкової моло-
ді на тему «На шляху мо-
дернізації профспілок».

Тему тренінгу було обрано не 
випадково, адже напере-
додні з’їзду ФПУ хотіло-
ся б вивчити думку 

саме профспілкової молоді 
стосовно питань, відображе-
них у проекті Стратегії мо-
дернізації ФПУ, її членських 
організацій, зокрема, щодо 
потенціалу профспілок – орга-
нізаційного, кадрового, інфор-
маційного. Крім того, молоді 
було запропоновано обговорити 
питання про роль молодіжних проф-
спілкових структур у розвитку проф-
спілкового руху країни.

Під час жвавої дискусії учасни-
ки тематичних робочих груп ви-
словили власне бачення запропо-
нованих проблем та шукали шляхи 
їх вирішення, подавали пропозиції 
до Стратегії.

Правовий інспектор праці Хар-
ківської обласної організації проф-
спілки трудящих металургійної та 
гірничодобувної промисловості 
Оксана Чухрай, яка представляла 
групу, що опрацьовувала блок ор-

ганізаційного потенціалу, наголо-
сила на важливості надання проф-
спілкам права законодавчої ініціа-
тиви. Блок кадрового потенціалу 
від групи представив старший дис-
петчер заводу «Світло Шахтаря» 
(профспілка працівників вугільної 
промисловості) Олександр Кузьо. 
Питання інформаційного потенці-
алу від групи доручили доповісти 
старшому хіміку ТОВ «ФК 
«Здоров’я» Юрію Овдієнку (проф-

спілка працівників хімічних та на-
фтохімічних галузей промисловос-
ті). Актуальні питання про роль 
молодіжних профспілкових 
структур озвучив інженер-техно-
лог УкрНДІгаз (профспілка пра-
цівників нафтової і газової про-
мисловості) Тарас Данилів.

Підбиваючи підсумки тренін-
гу, можна з упевненістю сказати, 

що майбутнє у ФПУ – є! І не випад-
ково перед початком тренінгу го-
лова Об’єднання профспілок Хар-
ківської області Сергій Тесленко 
довів до уваги присутніх рішення 
Виконкому щодо нагородження де-
сятьох молодіжних профспілкових 
лідерів області Почесними грамо-
тами ОПХО та Подяками Голови 
ФПУ за високий професіоналізм, 
виявлення ініціативи при здій-
сненні молодіжної політики проф-
спілок та з нагоди 25-річчя утво-
рення ФПУ. Тож так тримати!

Олександр ПРОСКУРНЯ,
учасник першої групи

дансько-українського проекту

ПРОДОВЖЕННЯМ ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКОГО 
НАВЧАЛЬНОГО ПРОЕКТУ МАЄ БУТИ 
ЗМІЦНЕННЯ ПРОФСПІЛКОВОГО РУХУ

ПОГЛЯД

Сьогодні ФПУ – це 
єдина організація, 
яка основними своїми 
завданнями бачить 
захист трудових, со-
ціально-економічних 
прав та інтересів чле-
нів профспілок; соці-
альний захист спіл-
чан та їхніх сімей; від-
стоювання духовних, 
соціально-культур-
них прав та інтересів 
членів профспілок; їх 
правовий захист; по-
силення впливу на 
політичне життя та 
формування грома-
дянського суспіль-
ства; вдосконалення 
системи соціального 
партнерства.

На цей час ФПУ 
вступила у трудо-
вий спір із Кабіне-
том Міністрів. 

Профспілки проводять мі-
тинги та пікети, активно 
протестуючи проти згуб-
ної політики влади. Щоро-
ку ця боротьба стає дедалі 
напруженішою і важчою. 
Уряду не потрібні сильні й 
незалежні профспілки, не 
потрібні сильні громад-
ські організації, які змо-
жуть протистояти владі.

Відтак влада перешко-
джає розвиткові проф-
спілкового руху в нашій 
країні. Людям у підсвідо-
мість заклали помилко-
вий посил, що профспілка 
займається тільки розпо-
ділом путівок. Люди ма-
ють розуміти, що проф-
спілці сьогодні відведена 
ключова роль, вона є спо-

лучною ланкою між адмі-
ністрацією і трудовим ко-
лективом. Профспілка – 
це громадська організа-
ція, яка захищає людей 
від неправомірних дій з 
боку роботодавця, бореть-
ся за безпечну працю та 
гідну заробітну плату.

Одним із ключових на-
прямів профспілкової ро-
боти є мотивація член-
ства у профспілці. Цей та 
інші пріоритетні напря-
ми діяльності профспіл-
ки були розглянуті на за-
сіданні круглого столу, 
який відбувся в цеху хо-
лодної прокатки № 1 на-
прикінці серпня під на-
звою «Профспілки: їх 
роль, необхідність струк-
турних змін, пошук нових 
форм і методів роботи».

Учасниками круглого 
столу здебільшого були 
молоді профспілкові ак-
тивісти, які обговорили й 
порівняли роботу проф-
спілок в Україні та розви-
нених європейських краї-
нах. Присутні дійшли ви-
сновку, що за кордоном 
більш високий рівень 
профспілкової роботи і 
що саме від нашої молоді 
залежить майбутнє проф-
спілкового руху.

Сергій БЕЗУМЕНКО,
учасник другої групи

дансько-українського 
проекту

УРЯДУ НЕ ПОТРІБНІ 
СИЛЬНІ ГРОМАДСЬКІ 

ОРГАНІЗАЦІЇ, 
ЯКІ ЗМОЖУТЬ 

ПРОТИСТОЯТИ ВЛАДІ

ЧАС ЗМІН

КРУГЛИЙ СТІЛ

НА ШЛЯХУ 
МОДЕРНІЗАЦІЇ 
ПРОФСПІЛОК

– регулярне навчання та відродження 
навчальних центрів;

– практичне застосування форм і методів 
роботи профспілок розвинених країн;

– агітаційна робота і мотивація член-
ства у профспілці;

– потужне лобі в органах влади.

Учасники зустрічі окреслили 
ключові напрями, від яких 

залежатиме майбутній успіх:

МОЛОДІЖ-
НІ ПРОФСПІЛКОВІ 

СТРУКТУРИ ПОКЛИКАНІ 
ЗЛАМАТИ СТЕРЕОТИП, ЩО 

ПРОФСПІЛКИ – ЦЕ ПЕРЕЖИ-
ТОК ЧАСУ. ДОСВІД, АВТОРИ-

ТЕТНІСТЬ І ОСВІЧЕНІСТЬ 
– ЗАПОРУКА ГІДНОЇ 

ПРОФСПІЛКОВОЇ 
ЗМІНИ.
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На початку жовтня 
санаторій «Новомос-
ковський» відзначив 
свою 16-ту річницю. 
Можливо, це і неве-
ликий проміжок 
часу, та оздоровлен-
ня є надзвичайно 
важливою справою, 
адже у санаторії лі-
куються і відпочива-
ють жителі всієї 
України. Щороку за-
клад невпинно роз-
вивається та модер-
нізується. За 16 ро-
ків пройдено непро-
стий шлях форму-
вання і становлення. 

Медична діяль-
ність санаторію 
акредитована 
на вищу катего-

рію, ліцензована з 35 ви-
дів медичної практики. 
До лікувальної бази за-
кладу входить курортна 
поліклініка з ванним 
 відділенням, кабінетом 
апаратної фізіотерапії, 
лазеротерапії, аромоте-
рапії, лікувальної фіз-
культури та тренажер-
ним залом. Тут працю-
ють висококваліфіковані 
лікарі та середній мед-
персонал із великим ста-
жем роботи та досвідом. 
Саме тому щороку в сана-
торії «Новомосковський» 
ефективно оздоровлю-
ються та відпочивають 
тисячі гостей.

Оздоровниця має гарну 
славу осередку культури – 

гості, крім оздоровлення, 
мають можливість озна-
йомитися з пам’ятними  
історичними місцями  
Новомосковщини.

Перебування в оздоров-
ниці – це ефективне ліку-
вання, яке призначають 
індивідуально для кож-
ного пацієнта, це персо-
ніфікований сервіс, ро-
динний комфорт і гос-
тинність. Заклад працює 
стабільно, впевнено 
утримуючи лідерські по-
зиції в курортній галузі 
держави.

Санаторій «Новомос-
ковський» показує при-
клад системної та пер-
спективної роботи з про-
моції санаторно-курорт-
ного оздоровлення на 
всеукраїнському рівні та 
на міжнародній арені 
для збільшення кількос-
ті гостей і наповнюванос-
ті закладу.

Левова частка здобут-
ків санаторію по праву 
належить керівнику за-
кладу Олександру 
 Андрієнку. Завдяки його 
високопрофесійності, 
принциповості, почуттю 
нового, наполегливості в 
досягненні поставленої 
мети, оптимізму, сміли-
вості санаторій успішно 
розвивається, стабіль-
ним залишається його 
високий рейтинг серед 
оздоровниць України.

Колектив працівників 
санаторію 

«Новомосковський»

«Мине ще стільки років, 
– сказала ветеран праці, 
що здобувала свій стаж 
ще в педінституті, – і 
кузню педагогічних ка-
дрів назвуть іменем 
дрогобичанина, вчено-
го, професора, першого 
ректора Болонського 
університету Юрія Ко-
термака-Дрогобича...» 

Назвати цей педуніверситет 
регіональним язик не по-
вертається. У 70-тисячному 
місті, колишньому облас-

ному центрі, майже десяту части-
ну населення додають студенти, 
аспіранти цього університету. 
Його випускники працюють у 28 
країнах світу, в усіх регіонах Укра-
їни, мають трьох народних депута-
тів, один із яких – Валерій Лунчен-
ко очолює Наглядову раду педаго-
гічного вишу. 

Дорогою до театру, де відбува-
лися урочистості за участі, до 
речі, представників європейських 
вузів (із 44 вишами дрогобичани 
п і д т р и м у ю т ь  п а р т н е р с ь к і 
зв’язки), почула уривок розмови 
літнього віку пань. Колишній бі-
бліотекар інституту Уляна Сотни-
кова, викладачі, які пропрацюва-
ли тут по 35-40 років, Тетяна Дру-
жиніна, Алла Городиська спини-
лися біля афіш. Виявляється, чека-
ють свою подругу й колегу, ко-
лишнього викладача і голову про-
фкому факультету іноземних мов 
Марію Кравець.

У святковому випуску універси-
тетської тиражки «Франківець» 
читаю матеріал нинішньої голови 
профспілки викладачів вишу Оле-
ни Куцик (до речі, нагородженої за 
свою працю подякою Львівської 
обласної ради з нагоди ювілею) – 
«Профспілка консолідує працівни-
ків». Вочевидь, це вже традиція. 
Як і непроста у нинішній час тра-
диційна позиція студентського 
профкому, висловлена в газеті Іго-
рем Гівчаком «Профком студентів 
– для студентів». Профлідер на-
віть у свято більше говорить про 
проблеми, ніж про здобутки, і не-
малі – працевлаштування, посе-
лення в гуртожиток, робота їда-
лень, дозвілля і контроль за усу-
ненням можливої несправедли-
вості в оцінюванні студента.

Після вітального слова ректора 
Надії Скотної, яка розставила ак-
центи на пріоритетах вищого на-
вчального закладу, виокремивши 
«дружній колектив однодумців і 

високофаховий кадровий потенці-
ал для підготовки вчителя народ-
ної школи», слово про історію нада-
ли ровеснику університету прорек-
торові з навчальної роботи Юрію 
Кишакевичу. Йому з нагоди по-
двійого ювілею була вручена ака-
деміком Академії педагогічних 
наук Миколою Євтухом «справжня 
– із золота» золота медаль.

У 1940-му педінститут у Дрогоби-
чі стартував з одного корпусу і 
трьох факультетів – педагогічного, 
математичного та філологічного. 
В 1957 році у виші, який пережив ві-
йну та післявоєнну розруху, було 
лише 10 кандидатів наук із 65 ви-
кладачів. Сьогодні – це 660 науко-
вих працівників, із яких 402 – з уче-

ними ступенями і науковими зван-
нями, 11 наукових шкіл, всеукраїн-
ські і міжнародні фестивалі «Краї-
на Франкіана», Бруно Шульца, 
1900–2400 щорічних наукових пу-
блікацій, 10 корпусів, 3 гуртожит-
ки, декілька самодіяльних народ-
них колективів, спортивно-оздо-
ровчий табір «Смерічка», філії в За-
карпатті та в регіоні. Бібліотека, як 
і профспілка, – ровесниця педаго-
гічного вишу. Сьогодні книгозбір-
ня включена в єдину комп’ютерну 
та Інтернет-мережу із 30 робочими 
місцями, налічує 170 тисяч бібліо-
графічних записів 1400 електро-
нних копій праць викладачів.

Кількість тих, хто прийшов із 
вітальним словом до колективу 
Дрогобицького педуніверситету, 
свідчить про його динамічні тру-
дові будні. Крім колег і закордон-
них дипломатів, були представни-
ки місцевої та обласної влади, вій-
ськової частини і управління над-
звичайних ситуацій – вищий на-
вчальний заклад взявся за пере-
підготовку та адаптацію до мирно-
го життя учасників АТО.

Директор музею Алла Гладун 
похвалилася тим, що діє їх спіль-
ний з вишом проект – квиток по-
стійного відвідувача історико-кра-
єзнавчого музею «Дрогобиччина», 
студенти та викладачі працюють 
у музейних архівах і на виставках.

Квінтесенцією всіх виступів і по-
бажань ювілярам стали слова 
представника делегації Наглядо-
вої ради університету, який скорис-
тався думкою філософа Канта: 
«Людина витесана з такого кривого 
поліна, що неможливо його справи-
ти». Та викладачі педагогічного 
вузу роблять з Івана – Івана Васи-
льовича...». Це справді відпові-
дальна праця і внесок в інтелекту-
альний рівень держави та нації.

Ольга ЛОБАРЧУК,
Львівська обл.

ДОСВІД РОБОТИ

ЮВІЛЕЙ АЛЬМА-МАТЕР

НЕЩОДАВНО ДРОГОБИЦЬКИЙ ДЕРЖАВНИЙ ПЕДАГОГІЧНИЙ УНІВЕРСИТЕТ 
ІМЕНІ ІВАНА ФРАНКА ВІДЗНАЧИВ 75 РОКІВ СВОГО ЗАСНУВАННЯ

75 РОКІВ  
ВИТІСУЮТЬ ЛЮДИНУ З «КРИВОГО ПОЛІНА»

ВЕЛИКОМУ КОРАБЛЮ 
– ВЕЛИКЕ ПЛАВАННЯ

САНАТОРІЙ «НОВОМОСКОВСЬКИЙ»: 
НАЗУСТРІЧ 17-РІЧЧЮ!
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ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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Яким кодексом потрібно корис-
туватися при поданні позову 
про поновлення на роботі, якщо 
звільнена особа є державним 
службовцем? Який термін вста-
новлено для подання позову?

Відповідно до пункту другого 
частини першої статті 17 Кодек-
су адміністративного судочин-
ства України на спори з приводу 

прийняття громадян на публічну служ-
бу, її проходження, звільнення з публіч-
ної служби поширюється компетенція 
адміністративних судів.

Відповідно до статті 3 КАС Украї-
ни до публічної служби віднесено ді-
яльність на державних політичних 
посадах, професійну діяльність суд-
дів, прокурорів, військову службу, 
альтернативну (невійськову) служ-
бу, дипломатичну службу, іншу дер-
жавну службу, службу в органах міс-
цевого самоврядування. Отже, згідно 
з положеннями чинного законодав-
ства, позов щодо поновлення на робо-
ті державного службовця необхідно 
подавати до адміністративного суду. 
Відповідно до статті 233 КЗпПУ пра-
цівник може звернутись із заявою 

про вирішення трудового спору без-
посередньо до районного (міського) 
суду в справах, що стосуються звіль-
нення у місячний строк з дня вручен-
ня копії наказу про звільнення або з 
дня видачі трудової книжки. Врахо-
вуючи зазначену норму КЗпПУ, до 
суду працівник може звернутися у 
місячний строк з дня отримання на-
казу про звільнення або трудової 
книжки. Якщо працівник пропустив 
зазначений строк для подачі позову 
з поважних причин (хвороба тощо), 
надалі йому слід просити суд про 
його поновлення.

ЯК ПОНОВИТИСЯ НА РОБОТІ ДЕРЖСЛУЖБОВЦЮ?
ПРАВО НА ПРАЦЮ

Я працюю в торго-
вельній фірмі та на-
вчаюся на заочному 
відділенні вишу. 
Коли я написала зая-
ву на додаткову від-
пустку в зв’язку з ек-
заменаційною сесі-
єю, до якої додала 
відповідний виклик, 
начальниця сказала, 
що мене звільнить. 
Що мені робити, 
якщо мене все ж таки 
звільнять? І як має 
оплачуватися від-
пустка в зв’язку з на-
вчанням студента-
заочника?

Відповідно до статті 
202 Кодексу зако-
нів про працю 
України працівни-

кам, які проходять вироб-
ниче навчання або навча-
ються без відриву від ви-
робництва, власник або 
уповноважений ним ор-
ган повинен створювати 
необхідні умови для поєд-
нання роботи з навчан-
ням. Згідно зі статтею 215 
КЗпПУ працівникам, які 
навчаються у вищих на-
вчальних закладах з ве-
чірньою та заочною фор-
мами навчання, надають-
ся додаткові відпустки в 
зв’язку з навчанням, а та-
кож інші пільги, передба-
чені законодавством. 
Отже, відповідно до за-
значених положень зако-
нодавства, власник 
зобов’язаний надавати 

працівникові відпустку 
на час, визначений ви-
щим навчальним закла-
дом, оскільки за статтею 
202 Кодексу, на власника 
покладено обов’язок ство-
рювати працівникам умо-
ви для поєднання роботи 
з навчанням. 

Щодо погрози керівни-
ка звільненням у разі від-
сутності працівника на 
роботі через навчання, то 
не може вважатись прогу-
лом (відсутність на робо-
ті більше трьох годин 
протягом робочого дня) 
без поважної причини са-
мовільний вихід у від-
пустку, якщо працівник 
має суб’єктивне право на 
її одержання в точно ви-
значений строк, подав за-
яву, приклав до неї ви-
клик навчального закла-
ду, а роботодавець неза-
конно відмовив йому. 
Оплата часу відпусток у 
зв’язку з навчанням та ви-
плата грошової компенса-
ції за невикористані дні 
щорічної відпустки здій-
снюються на основі серед-
ньої заробітної плати, 
яка, відповідно до пункту 
2 Порядку обчислення се-
редньої зарплати, затвер-
дженого постановою Ка-
бінету Міністрів України 
від 8 лютого 1995 року № 100, 
обчислюється виходячи з 
виплат за останні 12 ка-
лендарних місяців робо-
ти, що передують місяцю 
надання відпустки або ви-
плати компенсації за не-
використані відпустки.

ВІДПУСТКА НА СЕСІЮ 
СТУДЕНТУ-ЗАОЧНИКУ

Як здійснюється трудова  
діяльність під час випробу-
вального строку? На який 
максимальний термін він 
може встановлюватися?

Випробування при прийнятті 
на роботу – це перевірка пра-
цівника на відповідність ро-
боті, яка йому доручається та 

встановлюється на певний строк. На 
період випробувального строку на 
працівника поширюються всі ви-
моги і гарантії законодавства 
про працю.

Згідно зі статтею 26 Кодексу 
законів про працю України, 
умова про випробування по-
винна бути вказана в наказі 
(розпорядженні) при прийнят-
ті на роботу. Випробування не 
є обов’язковим, тому ця умова 
при укладенні трудового догово-
ру може бути обумовлена між ро-
ботодавцем та працівником. Вста-
новлення випробувального строку 
роботодавцем без погодження з пра-
цівником є незаконним і може квалі-
фікуватися як порушення законо-
давства про працю. Тому, якщо май-
бутній працівник не погоджується 
на встановлення випробування, тру-
довий договір не укладається взага-
лі або укладається без застосування 
випробувального терміну в разі за-
цікавленості роботодавця в цьому 
працівнику.

Згідно зі статтею 26 КЗпП випро-
бування не встановлюється при при-
йнятті на роботу осіб, які не досягли 
18 років, молодих робітників після 
закінчення професійних навчально-
виховних закладів, молодих спеціа-
лістів після закінчення вищих на-
вчальних закладів, осіб, звільнених 
у запас із військової чи альтернатив-
ної (невійськової) служби, інвалідів, 
направлених на роботу відповідно 

до рекомендації медико-соціальної 
експертизи. Випробування не вста-
новлюється також при прийнятті на 
роботу в іншу місцевість і при пере-
веденні на роботу на інше підприєм-
ство, в установу, організацію, а та-
кож в інших випадках, якщо це пе-
редбачено законодавством.

Згідно зі статтею 27 КЗпП строк 
випробування при прийнятті на ро-
боту, якщо інше не встановлено за-
конодавством України, не може пе-
ревищувати трьох місяців, а в окре-
мих випадках, за погодженням з від-
повідним виборним органом первин-
ної профспілкової організації, – шес-
ти місяців. Строк випробування при 
прийнятті на роботу робітників не 
може перевищувати одного місяця.

Якщо працівник у період випробу-
вання був відсутній на роботі в зв’язку 

з тимчасовою непрацездатністю або з 
інших поважних причин, строк випро-
бування може бути продовжено на 
відповідну кількість днів, протягом 
яких він був відсутній.

Згідно зі статтею 28 КЗпП, коли 
строк випробування закінчився, а 
працівник продовжує працювати, він 
вважається таким, що витримав ви-
пробування, і наступне розірвання 
трудового договору допускається 
лише на загальних підставах.

Звільнення, навіть за підсумками 
випробувального терміну, має бути 
аргументовано. Тобто, якщо протягом 
випробувального строку роботода-
вець визначив, що співробітник за рів-
нем кваліфікації не відповідає посаді, 
на яку він був прийнятий, його можна 
звільнити як такого, що не пройшов 
випробування. Це регламентується 
статтею 28 КЗпП України. Якщо про-
тягом строку випробування встанов-
лено невідповідність працівника ро-
боті, на яку його прийнято, власник 
або уповноважений ним орган протя-
гом цього строку вправі розірвати тру-
довий договір. Розірвання трудового 
договору з цих підстав може бути 
оскаржене працівником в порядку, 
встановленому для розгляду трудо-
вих спорів у питаннях звільнення, 
тому роботодавець повинен мати ва-
гомі докази його невідповідності.

ПРАВО НА НАВЧАННЯ

ТРУДОВІ ВІДНОСИНИ

ЩО ОЗНАЧАЄ 
ВИПРОБУВАЛЬНИЙ 

СТРОК? 

ЯКЩО 
 ГРОМАДЯНИН, 

ЯКИЙ НАЛЕЖИТЬ ДО 
ЧИСЛА ПЕРЕРАХОВАНИХ ВИЩЕ 

ОСІБ, ДАСТЬ СВОЮ ЗГОДУ НА ВИ-
ПРОБУВАЛЬНИЙ СТРОК, І ЙОГО 

ЗВІЛЬНЯТЬ ПІД ЧАС ЦЬОГО СТРОКУ, 
ТО ПРАЦІВНИК БУДЕ ВІДНОВЛЕНИЙ 
У ЗВ’ЯЗКУ З НЕДОСТАТНЬОЮ ПРА-

ВОВОЮ БАЗОЮ ДЛЯ ПРИПИ-
НЕННЯ ТРУДОВИХ ПРАВО-

ВІДНОСИН.
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Оздоровлення і від-
починок дітей та під-
літків були й зали-
шаються пріоритет-
ними напрямами ді-
яльності Дніпропе-
тровської обласної 
організації Проф-
спілки працівників 
житлово-комуналь-
ного господарства, 
місцевої промисло-
вості, побутового 
обслуговування на-
селення України.

Виконуючи зобо-
в’язання Галузевої 
та територіальної 
угод, колдоговорів 

підприємств галузі, об-
ком профспілки, депар-
тамент житлово-кому-
нального господарства 
облдержадміністрації 
консолідували свої зу-
силля у цьому напрямі й 
влітку 2015 року.
Обком, міськкоми проф-
спілки, господарські керів-
ники та профкоми підпри-
ємств, незважаючи на 
складне фінансово-еконо-
мічне становище в галузі, 
забезпечили виконання ве-
ликого комплексу ремонт-
них робіт та організацій-
них заходів. Це дало змогу 
своєчасно підготувати до 
літнього сезону шість ди-
тячих оздоровниць, чоти-
ри з яких перебувають на 
балансі обкому профспіл-
ки, а також пансіонати та 
бази відпочинку.
У зв’язку із значним зрос-
танням цін на продукти 
харчування обком проф-
спілки знайшов можли-
вості для забезпечення 
ДОЗ якісними харчами 
за цінами виробників.  
Було запроваджено сис-
тему підготовки та на-
вчання організаторів ди-

тячого відпочинку, 
контролю за експлуата-
цією оздоровчих закла-
дів, харчуванням дітей, 
дотриманням техніки 
безпеки й санітарно-гігіє-
нічних норм, організаці-
єю виховних заходів. 
Фізичну загартованість і 
оздоровлення забезпечу-
вали 110 спортивних сек-
цій та гуртків, у яких за-
ймалося понад 80% від-
почивальників, більш як 
250 дітей навчилося уліт-
ку плавати.
Крім того, підвищенню 
якості оздоровчої роботи 
серед дітей сприяв органі-
зований обкомом проф-
спілки огляд ДОЗ у номі-
націях «найкращий вихо-
ватель, вожатий, праців-
ник харчоблоку, медич-
ний працівник». За під-
сумками галузевого облас-
ного огляду звання «най-
кращий» із врученням ди-
плома обкому профспілки 
було удостоєно 46 осіб.
Завдяки наявності влас-
ної соціальної сфери та 
докладеним зусиллям об-
кому, міськкомів проф-
спілки, керівників під-
приємств і профкомів, за 
їх організаційної та фі-
нансової участі в шести 
оздоровницях галузі зміц-
нили своє здоров’я 4002 
дитини, що на 123 більше, 
ніж у 2014 році, в тому 
числі 266 із них – діти 
учасників АТО, із малоза-
безпечених й багатодіт-
них сімей, 110 особливо 
обдарованих дітей. З ура-
хуванням усіх галузевих 
баз відпочинку оздоров-
лено понад 10 597 дітей.

Анастасія ДЕМІДОВА,
голова 

Дніпропетровського 
обкому профспілки 

ЖКГ, МП, ПОН

ПІДСУМКИ ЛІТА
Закарпатська обласна 
профспілкова організація 
працівників державних 
установ за багатьма на-
прямами роботи – лідер 
серед галузевих профспі-
лок нашого краю. 

За досягнуті показники об-
ласна, членські організації 
галузевої профспілки були 
переможцями Всеукраїн-

ських конкурсів на кращу первин-
ну профорганізацію, колективний 
договір, оздоровлення дітей, наго-
роджувалися відзнаками ЦК проф-
спілки працівників держустанов 
та Федерації профспілок України. 
Дитячий оздоровчий заклад «Вог-
ник», який перебуває на балансі 
облпрофорганізації, було відзна-
чено у номінації «Кращий заклад 
оздоровлення та відпочинку ді-
тей» із врученням пам’ятного при-
зу ФПУ. 

Саме про ці та інші досягнення 
йшлося на Закарпатській обласній 
звітно-виборній конференції проф-
спілки працівників держустанов, 
на якій зі звітною доповіддю ви-
ступила голова облпрофспілки 
Марія Петечук. 

У виступах делегатів конферен-
ції зазначалося, що протягом звіт-
ного періоду авторитет профспіл-
ки зріс завдяки забезпеченню соц-
діалогу на всіх рівнях щодо пред-
ставництва інтересів спілчан у 
взаємовідносинах з органами вла-
ди та місцевого самоврядування. 
Свідченням цього було те, що в 
ході звітно-виборної кампанії в га-
лузевій профспілці у конференці-
ях та зборах взяли участь керівни-
ки райдержадміністрацій, управ-
лінь і відомств. Намітилася стійка 
тенденція до збільшення укладе-

них колдоговорів на місцях, кіль-
кість яких за звітний період збіль-
шилася у галузі майже на третину. 
На контролі профспілки   питання 
забезпечення рівня соціальних га-
рантій держслужбовців, зокрема, 
оплати праці, встановлення до-
плат та інших заохочувальних ви-
плат працюючим. 

Крім того, у полі зору обласної 
профспілки – громадський конт-
роль за дотриманням трудового за-
конодавства, охороною та створен-
ням належних умов праці, органі-
зація дозвілля спілчан та членів 
їхніх сімей.  

З метою підвищення кваліфіка-
ції профактивістів галузі регуляр-
но проводилося навчання, органі-
зовувалися міжобласні семінари з 
обміну досвідом роботи з проф-
спілковцями Івано-Франківської, 
Львівської, Запорізької, Миколаїв-
ської областей. Надавалася мате-
ріальна допомога учасникам АТО, 
волонтерському руху тощо. 

Також було докладно проаналі-
зовано нинішній стан галузі, її 
перспективи, нагальні проблеми 
та шляхи їх вирішення. Профспіл-
ку, зокрема, непокоять проблеми 
підвищення зарплати держслуж-

бовців, упорядкування умов опла-
ти їх праці та соціальних гарантій. 
Постають нові проблеми у зв’язку 
із запровадженням адміністратив-
но-територіальної реформи, децен-
тралізацією коштів, наданням від-
повідних повноважень місцевим 
громадам. Загалом, підтримуючи 
реформу, профспілка застерігає не 
допустити поспішності в цій спра-
ві, забезпечити для її реалізації 
правову основу, зайнятість вивіль-
нених у ході реформи держслуж-
бовців і працівників органів місце-
вого самоврядування. Отже, проф-
спілка держустанов Закарпаття, 
як завжди, тримає руку на пульсі. 

На звітно-виборній конференції 
виступили заступник керівника 
апарату Закарпатської обласної 
державної адміністрації Олексій 
Варцаба, голова облпрофради Іван 
Король, заступник голови ЦК Проф-
спілки працівників державних уста-
нов України Віктор Ковтун. 

Головою Закарпатської облас-
ної профспілкової організації пра-
цівників державних установ знову 
обрана Марія Петечук, її заступни-
ком – Діана Гондорчин. 

Сергій БАРАНЧИКОВ

ДНІПРОПЕТРОВЩИНА

ЗАКАРПАТТЯ

ПРОФСПІЛКА ПРАЦІВНИКІВ ДЕРЖ УСТАНОВ ТРИМАЄ РУКУ НА ПУЛЬСІ СОЦІАЛЬНОГО ЖИТТЯ

НЕ ДОПУСТИТИ 
ПОРУШЕННЯ ПРАВ СПІЛЧАН

У рамках дансько-
українського проекту 
«Посилення внеску 
профспілок у забез-
печення гідної праці, 
захисту прав праців-
ників та демократиза-
цію в Україні» відбу-
лося навчання-тре-
нінг групи «Освіта» 
Чернігівської області 
за участі голів район-
них, міських і первин-
них організацій вишів 
обласної організації 

Профспілки праців-
ників освіти і науки 
України. 

Темою навчання ста-
ли переговори. Ак-
туальність тренін-
гу з цієї теми – не 

надумана. Лише протягом 
2015 року в колективний 
трудовий спір із «соціаль-
ними партнерами» всту-
пали Прилуцька міська, 
Городнянська та Короп-
ська районні організації. 
Навички переговірника, 

крім того, необхідні й у 
повсякденній роботі проф-
спілкового представника. 
Більшість слухачів групи 
– досвідчені профспілков-
ці, які мають за плечима 
неабиякий багаж навичок 
у веденні переговорів. 
Тому практичні вправи 
тренінгу опиралися саме 
на різні підходи під час 
підготовки, початку та у 
процесі переговорів. Тео-
ретичні рекомендації, які 
були розроблені представ-
никами Данської проф-

спілки 3F, стали основою 
тренінгу та тим раціо-
нальним зерном, яке дало 
поштовх для тематичних 
дискусій. Підсумовуючи 
заняття групи, всі її члени 
наголосили на користі та-
кої форми навчання та об-
міну досвідом.

Геннадій 
МИРОНЕНКО,

голова Городнянської 
районної організації 

Профспілки працівників 
освіти і науки України

НАВЧАННЯ ПРОФСПІЛКОВИХ ПЕРЕГОВІРНИКІВ 
ЧЕРНІГІВЩИНА

3879
дітей
у 2014 році

4002
дитини

у 2015 році

В оздоровницях галузі зміцнили здоров’я:
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Кінофестиваль, започаткова-
ний 1970 року у вигляді дво-
денного перегляду студент-
ських короткометражних 

фільмів, наразі єдиний в Україні, 
що входить до рейтингів Міжнарод-
ної асоціації кінопродюсерів з 1991 
року і є пріоритетною платформою 
для представлення найсвіжішої та 
найактуальнішої кінопродукції, 
відтворює найгучніші події сучас-
ного кінопроцесу – як мейнстрімні 
(тобто основні напрями), так і екс-
периментальні.

Головне завдання фестивалю – 
сприяння розвитку молодого профе-

сійного кіно. Як і 40 років тому, кон-
курсна програма представляє про-
фесійні й аматорські фільми дебю-
тантів. Головні секції: студент-
ський, перший короткометражний 
(ігровий, анімаційний, докумен-
тальний) та перший повнометраж-
ний ігровий фільм. До географії 
конкурсних робіт належать країни 
майже з усіх континентів. Тож мо-
лодим талантам надається можли-
вість посісти належне місце в сучас-
ному кінопроцесі.

Спеціальна подія фестивалю – 
показ кінофільму «З.О.С.» («Звіль-
нити Олега Сенцова»). Глядачі фес-
тивалю мають змогу побачити гото-
ві епізоди стрічки режисера Ас-
кольда Курова, одного з головних 
документалістів Росії, яка вийде в 
2016 році. Це історія Олега Сенцова, 
українського режисера та сценарис-
та, затриманого російськими спец-
службами в Криму. За його слова-
ми, спецслужби катували його, аби 

вибити зізнання, проте сам Олег 
Сенцов ніколи винним себе не ви-
знавав. Міжнародна кінематогра-
фічна спільнота влаштовує акції на 
його підтримку, прагнучи якнай-
швидшого звільнення режисера. 
Тож ця стрічка – розповідь про об-
ставини його справи та людей, які 
намагаються врятувати Олега Сен-
цова від жахливого покарання.

Загалом, на цьогорічній 45-й «Мо-
лодості» представлені 53 фільми 
міжнародної конкурсної програми, 
23 у рамках національного конкур-
су українського короткометражно-
го кіно, ще 17 з інших конкурсних 
програм, а також 118 позаконкурс-
них стрічок. Тож серед такого роз-
маїття десятки тисяч українських 
глядачів мають можливість, відпо-
відно до слогану фестивалю, «впо-
лювати своє кіно», за власним сма-
ком та вподобаннями.

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»

Закарпатський облас-
ний Будинок культури 
профспілок (дирек-
тор Ганна Табакович) 
постійно організовує 
тематичні масові захо-
ди, присвячені зна-
менним датам і подіям. 

Нещодавно в Бу-
динку культури 
профспілок від-
значався День за-

хисника України. На ньо-
го організатори запроси-
ли наших земляків – 
учасників АТО на сході 
країни, представників 
громадських організацій, 
духовенства, окремих по-
літичних партій, молодь.

Теплі слова від органі-
заторів вечора пролунали 
на адресу учасників анти-
терористичної операції, 

які брали участь у бойо-
вих діях. Вони отримали 
також різні відзнаки, по-
дарунки, до яких долучи-
лася і бібліотека Будинку 
культури профспілок, яку 
очолює Ірина Кравець. У 
фойє профспілкового за-
кладу культури з ініціа-
тиви директора Ганни Та-
бакович було облаштова-
но книжкову виставку 
творів сучасних україн-
ських письменників, зо-
крема про Революцію гід-
ності та події на Майдані, 
а також виставку картин.

Наприкінці заходу від-
бувся концерт аматор-
ських колективів та окре-
мих виконавців.

Сергій 
БАРАНЧИКОВ,

Закарпаття

Тернопільска обласна 
рада профспілки пра-
цівників соціальної 
сфери вважає духо-
вне збагаченння спіл-
чан не менш важли-
вим за матеріальне.

Уже втретє перед 
своїм професій-
ним святом пра-
цівники соціаль-

ної сфери Тернопільщини 
прийшли до Зарваницько-
го духовного центру – 
Всесвітнього відпустово-
го місця на професійну 
прощу. Учасники заходу 
взяли участь в Архієрей-
ській Божественній літур-
гії, склали поклін Чудо-
творній іконі Матері Бо-

жої, разом молились за 
мир, просили зцілення і 
здоров’я, з молитвою про-
йшли Хресну дорогу. Від-
булось освячення води і 
виготовлених з нагоди 
професійної прощі образ-
ків ікони Божої Матері.

Після завершення мо-
литов працівники соці-
альної сфери з душевним 
спокоєм, Божим благо-
словенням поїхали до 
своїх домівок, щоб завтра 
знову творити добро і ми-
лосердя, оточувати само-
тніх, немічних та сиріт 
турботою і теплом своїх 
щедрих на добро сердець.

Роман ЯЩИЩАК,
Тернопіль

-
 

-

-

СКАНВОРД

КІНОФЕСТИВАЛЬ

Із 24 жовтня до 1 листопа-
да у Києві триватиме одна 
з найбільших спеціалізо-
ваних кіноподій України та 
Східної Європи – кінофес-
тиваль «Молодість».

45-ТА «МОЛОДІСТЬ». 

ВПОЛЮЙТЕ СВОЄ 

КІНО!
ЗАКАРПАТТЯ ВІДЗНАЧИЛО 

ДЕНЬ ЗАХИСНИКА УКРАЇНИ

ДУХОВНІСТЬ

ПРОФЕСІЙНА ПРОЩА 
ПРАЦІВНИКІВ СОЦІАЛЬНОЇ СФЕРИ

СВЯТКОВИЙ ВЕЧІР
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вія,  з тхеквондо юніори привезли два 
«срібла» та дві «бронзи»...

«СРІБЛО»  
І «БРОНЗА» 
ДАУГАВПІЛСУ
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«БУРЕВІСНИК» 
УТРИМУЄ ЛІДЕРСТВО

Осінь – це традиційно час збору врожаю та 
підбиття підсумків. Тож зовсім не випадко-
во після літньої спеки настає барвиста 
осіння пора, а ми з вами перегортаємо пе-
редостанні сторінки календаря змагань з 
академічного веслування. 

Антон ПРОДАН,
директор ДЮСШ «Буревісник»,

спеціально для «ПВ»

С -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

АКАДЕМІЧНЕ ВЕСЛУВАННЯ

ВІДЗНАЧИЛИ КРАЩИХ 
З ПРИЦІЛОМ НА ОЛІМПІАДУ
Наприкінці минулого тижня в 
столиці відбулася церемонія на-
городження чемпіонів і призерів 
чемпіонатів світу та Європи із 
спортивної боротьби серед до-
рослих, юніорів і кадетів за під-
сумками поточного року. Разом з 
уславленими борцями в заході 
взяли участь представники Асо-
ціації спортивної боротьби Укра-
їни та спортивного керівництва 
країни.

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

Це перший подібний захід, 
коли найкращих борців кра-
їни вітали і відзначали за 
підсумками сезону. А з огля-

ду на те, що до Олімпіади у Ріо-де-
Жанейро залишилось менше року, 
подібне вшанування має додати на-
снаги й бажання нашим спортсме-
нам якомога якісніше підготувати-
ся до головного турніру чотириріч-
чя і представити там країну якнай-
краще. Тому в промовах більшості 
виступаючих лунало неприховане 
бажання й наступного року мати 
більше приводів для святкування.

Утім, і цьогоріч представники ві-
тчизняної борцівської школи пора-
дували шанувальників цього виду 
спорту. Зокрема, високий клас наші 
атлети продемонстрували під час 
перших в історії Європейських ігор 
у Баку, де здобули 8 нагород, та на 
ліцензійному чемпіонаті світу в 
Лас-Вегасі, звідки українські борці 
привезли 9 медалей. «Хочу вислови-
ти подяку нашим ветеранам, які за-
вжди в строю і діляться своїм досві-
дом. У нас чудова мо-
лодь, яка працює не 
покладаючи рук, 
щоб гідно продо-
вжити закладе-
ні традиції. 
Усім величез-
не спасибі. 
Сподіваюся, 
подібні  зу-
стрічі стануть 
традиційни-
ми», – цитує пре-
зидента Асоціації 
спортивної бороть-
би України, олімпій-

ського чемпіона Ельбруса Тедеєва 
сайт Федерації греко-римської бо-
ротьби України.

Заступник міністра молоді та 
спорту Микола Даневич переказав 
вітання присутнім від керівника ві-
домства Ігоря Жданова й запевнив, 
що міністерство докладає макси-
мум зусиль, аби фінансування та 
проведення навчально-тренуваль-
них зборів було вчасним. «А також 
намагаємось вирішити питання 
про призначення державних сти-
пендій спортсменам-олімпійцям та 
їх тренерам. За поданням міністер-
ства, Президент України ухвалив 
рішення про призначення стипен-
дій олімпійцям. Крім того, нами по-
даний проект про збільшення наго-
род за результати на чемпіонатах 
світу та Європи вдвічі, а також під-
вищення розмірів витрат на харчу-
вання спортсменів», – заявив чинов-
ник Мінмолодьспорту.

Утім, головними зірками вечора 
стали спортсмени – переможці чем-
піонату світу в Лас-Вегасі Оксана 
Гергель та Жан Беленюк, а також 
призери світової першості Юлія 
Ткач, Тетяна Кіт, Павло Олійник, 
Василь Шуптар, Дмитро Тімченко, 
Олександр Чернецький, Армен Вар-
данян. Також грошовими преміями 
були відзначені всі чемпіони та при-
зери чемпіонатів Європи та світу се-
ред кадетів та юніорів. Відзначено й 
головних тренерів національних 
збірних команд з греко-римської та 
жіночої боротьби Артура Дзігасова 
та Володимира Євонова, особистих 
тренерів атлетів, а також легенд 
спортивної боротьби – олімпійсько-
го чемпіона Ігор у Римі Івана Богда-
на та бронзового призера Олімпіади 
у Мельбурні Михайла Шахова. 

А ще головний тренер на-
ціональної збірної ко-

манди з вільної бо-
ротьби Руслан Сав-

лохов пообіцяв, що 
вже в наступному 
році буде відро-
джено Київський 
міжнародний 
турнір з трьох ви-
дів боротьби – 

змагання, які тра-
диційно збирали 

найсильніших атле-
тів планети, мають від-

бутися 11–14 лютого.

ВШАНУВАННЯ
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